
مدیرعامل مناطق نفتخیز جنوب:
ازدیاد برداشت از مخازن مستلزم بهره مندی از 

فناوری های نوین است
گروه شهرستانها - پژمان کریمی: ابراهیم پیرامون بار دیگر به کارگیری 
فناوری های نوین مرتبط با ازدیاد برداشت از مخازن نفتی را مورد تاکید قرار داد.

وی همچنین تــداوم تلاش ها برای جمع آوری گازهــای همراه و کاهش 
آلاینده  های زیست محیطی را به عنوان یک مسئولیت ملی برشمرد و یادآورشد: 
بــا اجرای پروژه های متنوع با محور صیانت از زیســت بــوم پیرامونی و منابع 
هیدروکربوری، می توان ســال آینده را برای شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

مارون، سالی باحداقل میزان گازسوزی پیش بینی کرد.
ابراهیم پیرامون افزود: ظرفیت و توان تولید بالایی در شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز مارون وجود دارد و با توجه به اقدامات سازنده این شرکت در بخش 
نمکزدایی، می توان انتظار داشــت که با پیشبرد پروژه های توسعه ای، اهداف 
سازمان در هر دو بخش کمی و کیفی تحقق یابد.مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب مشارکت با شرکت های دانش بنیان و تسهیم دانش فنی با آنها 

را گامی موثر در راستای تولید پایدار برشمرد.
ســه دستاورد شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون در حضور مدیرعامل 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و به صورت ویدئو کنفرانس به بهره برداری 

رسیدند.
مدیرعامل این شــرکت نفت و گاز مارون با تاکید بر اینکه نگهداشت تولید 
به جهت تضمین کمیت و کیفیت در تامین خوراک پالایشــگاهی و صادراتی، 
امری راهبردی با اهمیتی معنادار در پیشبرد اهداف کلان صنعت نفت به شمار 
می آیــد، گفت: مهمترین پروژه، راه اندازی نمک گیر برقی با ظرفیت ۵۵ هزار 
بشکه در روز در واحد نمکزدایی شماره ۵ شرکت بود که با تکیه بر عزم جهادی 

همکاران در کوتاه ترین زمان به نتیجه مطلوب رسید.
مهندس قباد ناصری افزود: افزایش راندمان نمک گیر با تغییر ساختار داخلی 
مطابــق با آخرین فناوری های روز جهــان، افزایش ظرفیت واحد نمکزدایی از 
۵۵ بــه ۷۰ هزار بشــکه در روز و جلوگیری از کاهش تولید در زمان تعمیرات 
اساســی به میزان ۲۰ هزار بشکه در روز را می توان به عنوان اهم دستاوردهای 

این پروژه برشمرد.
نصب و راه اندازی یک دســتگاه الکتروپمــپ P-۵۲ با ظرفیت انتقال ۶۰ 
هزار بشکه در روز با هدف جایگزینی در زمان تعمیرات اساسی پمپ های نفت 
بنگستان مجتمع صنعتی شــماره ۳ مارون بدون کاهش تولید و بهینه سازی 
سیســتم مانیتورینگ )PLC( در واحدهای بهره برداری ۱، ۳، ۶ و کوپال، دو 
پروژه دیگری بودند که در نیمه دوم سال جاری اجرا و وارد فاز عملیاتی شدند.

بررسی آخرین وضعیت تامین آب شرب در قرارگاه 
رصد و پایش آبفای استان اصفهان

گروه شهرستانها - لادن سلطانی: در تازه ترین نشست قرارگاه رصد و 
پایش آب اســتان اصفهان، راه های تامین آب مورد نیاز مردم و گذر از بحران 

کم آبی در روزهای پایانی سال بررسی شد.
در این جلســه که به میزبانی شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان و با 
حضور مدیران عامل و جمعی از معاونان و مدیران شــرکت های آب منطقه ای 
و آبفا برگزار شد، آخرین وضعیت منابع تامین آب، میزان بارش های سال آبی 
جاری و راهکارهای مدیریت بحران کم آبی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.در 
این جلسه همچنین طرح مشترک دو شرکت برای افزایش ظرفیت تامین آب 
آشامیدنی استان مورد بررسی قرار گرفت. برنامه های عملیاتی و پیش بینی های 
انجام شده توسط دو شرکت به منظور ارتقای بهره وری و بهره گیری از حداکثر 
توان فنی، مالی و اداری در زمینه تکمیل طرح های بهینه سازی تامین و توزیع 
آب از دیگر موضوعاتی بود که در این نشست مشترک مدیران عاملشرکت های 

آب منطقه ای و آب و فاضلاب استان اصفهان مورد بررسی قرار گرفت.

شهردار اصفهان:
اختصاص سهم عمده بودجه شهرداری به حمل ونقل 

عمومی، شبکه معابر و پروژه های بزرگ  مقیاس
گروه شهرستانها: شهردار اصفهان گفت: بخش عمده ای از بودجه ۱4۰4 
شــهرداری به پروژه های زیرساختی اختصاص یافته است که تأثیر مستقیمی 
بر بهبود شرایط زیست محیطی دارد؛ از جمله این پروژه ها می توان به نوسازی 
ناوگان حمل ونقل عمومی، توسعه شبکه معابر و اجرای پروژه های بزرگ مقیاس 

همچون رینگ چهارم شهری اشاره کرد.
علی قاســم زاده با بیان اینکه بودجه شهرداری با توجه به شرایط خاص این 
نهاد در مقایسه با دیگر نهادهای دولتی، پیچیدگی ها و تفاوت های خاصی دارد، 
گفت: در حالی که دســتگاه های اداری بودجه سالانه خود را از دولت دریافت 
می کنند، شهرداری ها باید صفر تا صد فرایند بودجه ریزی، از پیش بینی منابع 
تا تعریف پروژه ها و هزینه ها را خود انجام دهند. این مسئله موجب شده است 
شهرداری ها، به ویژه شــهرداری اصفهان در حوزه برنامه ریزی و بودجه نویسی 
مهارت و تبحر ویژه ای کســب کند.وی با اشاره به اینکه در سال جاری حدود 
۵۱۸۰ نفر ســاعت صرف تدوین بودجه شده اســت، افزود: یکی از مهم ترین 
ویژگی های بودجه ســال آینده شفافیت بالای آن است؛ این بودجه به گونه ای 
تدوین شد که نه تنها اعضای شورای اسلامی شهر، بلکه عموم مردم نیز به راحتی 
می توانند آن را در سامانه شفافیت مشاهده کنند و در جریان محل هزینه کرد 
منابع و پروژه های شــهری قرار گیرند.شهردار اصفهان با تاکید بر اینکه بودجه 
سال جاری شهرداری برای سومین سال متوالی با مشارکت مستقیم شهروندان 
تدوین شده است، تصریح کرد: ۵4۹۸ نفر از شهروندان در این فرایند مشارکت 
داشــتند و ۱۶۶4 رأی درباره اولویت های بودجه ای ثبت کردند؛ در این فرایند 
شهروندان 4۰۰ پروژه جدید پیشنهاد دادند که ۷4 درصد از این پیشنهادها در 

بودجه ۱4۰4 گنجانده شد.
وی مسائل زیســت محیطی را به عنوان مهم ترین معضل شهر اصفهان، از 
مولفه های اصلی در بودجه شــهرداری دانســت و گفت: بودجه سال جاری با 
اختصاص ۶۱ درصد منابع مالی به بهبود شــرایط زیست محیطی تدوین شد. 
چنانکه این بودجه بیشــتر در دو حوزه معاونت حمل ونقل و معاونت خدمات 
شهری متمرکز شده است که پروژه های مرتبط با حمل ونقل عمومی، مدیریت 
منابع آب و توسعه فضای سبز را در بر می گیرد.وی تاکید کرد: بخش عمده ای 
از بودجه شــهرداری به پروژه های زیرســاختی اختصاص یافته است که تأثیر 
مستقیمی بر بهبود شرایط زیست محیطی دارد؛ از جمله این پروژه ها می توان 
به نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی، توسعه شبکه معابر و اجرای پروژه های 
بزرگ مقیاس همچون رینگ چهارم شــهری اشاره کرد، همچنین نگهداری و 
توســعه فضای سبز شــهری بخش مهمی از این برنامه ها است که 4.۵ درصد 
بودجه را به خود اختصاص داده است.قاسم زاده وی با بیان اینکه سرانه بودجه 
برای هر شــهروند اصفهانی در ســال ۱4۰۰ حدود چهار میلیون و ۷۶۱ هزار 
تومان بود که در ســال ۱4۰4 به بیش از ۲۲ میلیون تومان رســیده اســت، 
خاطرنشان کرد: با این حال تأثیر نرخ تورم موجب شده است قدرت اجرایی این 
بودجه در مقایسه با سال های قبل کاهش پیدا کند، اما با این وجود اصفهان بین 

کلان شهرهای کشور از نظر سرانه بودجه در جایگاه سوم یا چهارم قرار دارد.

بیماری های ناشی از خون آلوده 
در چهارمحال و بختیاری گزارش نشده است

مدیرکل انتقال خون چهارمحال و بختیاری گفت: در اســتان چهارمحال و 
بختیاری تا کنونی گزارشی در مورد خون آلوده دریافت نشده است.

به گزارش ایلنا، حسین هاشــمی ظهر امروز در نشست خبری با خبرنگاران 
اظهار داشت: غربالگری اهداکنندگان خون از مهم ترین اقدامات و اولویت هایی 
اســت که در این مجموعه انجام می شــود.وی افزود: تاکنون در اســتان هیچ 
گزارشی از بیماری های ناشی از آلودگی خون گزارش نشده است.هاشمی بیان 
کرد: از ۳۰ هزار و ۳۰۰ مراجعه کننده اهدای خون ۲۵ هزار و ۲۰۰ نفر موفق 
به اهدا شدند که از مجموع اهدا کنندگان یک هزار و ۶۵۳ نفر زنان می باشند 

که یک هزار و ۹ مورد از آن ها موفق به اهدای خون شدند.
مدیرکل انتقال خون چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه استان های دیگر 
به شدت با کمبود خون مواجه هستند افزود: در چهارمحال و بختیاری مشکلی 
در تأمین خون وجود ندارد تا جایی که حتی یک واحد خون هم از استان های 

دیگر وارد این استان نشده است.

خوزستان

اصفهان

چهارمحال و بختیاری

مجوز احداث اولین نیروگاه بادی 
در کرمان صادر شد

اســتاندار کرمان از پیشــتازی این اســتان در احداث 
نیروگاه های انرژی خورشیدی و صدور مجوز احداث اولین 

نیروگاه بادی و تامین زمین آن خبر داد.
به گزارش مهر، محمدعلی طالبی، در همایش »کرمان 
۲۰۳۰، تصویری از رویاهایمان برای آینده کرمان« که در 
محل اتاق بازرگانی کرمان برگزار شد با اشاره به پیشتازی 
اســتان کرمان در احداث نیروگاه های خورشیدی و انرژی 
پاک گفت: مجوز احداث اولین نیروگاه بادی استان کرمان 
صادر و زمین آن در جنوب کرمان تأمین شــده است تا در 
ایــن زمینه نیز کار را آغاز کنیم.وی افزود: کرمان به لحاظ 
تولید برق از نیروگاه های گازی و ســیکل ترکیبی شرایط 
مناســبی دارد و تأمین برق اســتان کرمــان از محل این 
نیروگاه ها امکان پذیر است و حتی بیشتر از مصرف استان 
تولید برق را داریم، اما توزیع به صورت برق سراسری و در 

اختیار مرکز دیسپاچینگ است.
استاندار کرمان با اشــاره به ظرفیت های استان کرمان 
در حوزه انرژی خورشــیدی گفت: هــم در بحث زمین و 
هم در مســائل فنی مرتبط با انرژی های پاک؛ شاهد اعلام 
آمادگی سرمایه گذاران هستیم و به طور قطع استان کرمان 
استان اول کشور در اجرای نیروگاه های خورشیدی است.

طالبی، همچنین با بیان اینکه کمک به مجموعه مدیریت 
شــهری برای تحول اساسی در شهر کرمان از اولویت های 
ماســت، ادامه داد: اولین مســئله در شهر کرمان، مبلمان 
شهری است که با جمعیت آن همخوانی ندارد، ضمن اینکه 
شــأنیت و جایگاه والای فرهنگی و تمدنی کرمان ایجاب 
می کرد به شکل بهتری به مبلمان شهری آن پرداخته شود.
استاندار کرمان به معضلات شهر کرمان از جمله ترافیک و 
حجم پایین ســرمایه گذاری در شهر کرمان اشاره داشت و 
افزود: در ایجاد فضای مدرن گردشــگری، اقامتی و هتل ها 
با کمبودهای جدی روبرو هســتیم و از اولویت های استان 
جذب سرمایه گذاری است.وی تصریح کرد: همه این مسائل 
علی رغم ظرفیت های خوبی است که در شهر کرمان وجود 
دارد و هرگونه سرمایه گذاری در حوزه های مختلف را توجیه 
می کند.استاندار کرمان به مشکلات و محدودیت های پیش 
روی ســرمایه گذاران پرداخت و گفت: شــاید نوع رفتار و 
عملکــرد مدیران دولتــی اجازه نــدارد و فرصت و زمینه 
ســرمایه گذاری را فراهم نکرده است، اما نگاه امروز حاکم 
در کرمان از حیث تعامل و همکاری مسئولان می تواند نوید 
دهنده آینده ای بهتر برای شــهر باشد، که بسیار ارزشمند 
اســت در قالب طرحی جامع و کار هماهنگ و منســجم، 

برنامه ای را انجام دهیم.

برنجکاران گیلان از بارش ها برای 
شخم زمستانه استفاده کنند

رئیس سازمان جهاد کشــاورزی گیلان، از انجام شخم 
زمســتانه در ۳۰ درصد شالیزارها خبر داد و گفت: به همه 
کشاورزان برنجکار استان توصیه می شود فرصت ایجاد شده 

از طریق بارش های اخیر را از دست ندهند.
صالــح محمــدی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
بارش های مناســب اخیر در استان گیلان، اظهار کرد: ۳۰ 
درصد از اراضی شــالیزاری اســتان معادل ۷۰ هزار هکتار 
تحت انجام شخم زمستانه قرار گرفته است.وی افزود: شخم 
زمســتانه باعث دفن بقایای گیاهی و باقیمانده حشرات و 
آفات زمستان گذران موجود در ساقه های شالی در شالیزار 
می شود.رئیس ســازمان جهاد کشاورزی گیلان ادامه داد: 
همچنین در راستای استفاده بهینه از بارش های هفته های 
اخیر و صرفه جویی در مصرف آب زراعی و همچنین کاهش 
مخاطرات ناشــی از خشکســالی که امروزه کل دنیا با آن 
درگیر اســت، بهره گیری از چند روش و شــیوه می تواند 
چالش های مربوط به مصرف آب در بخش کشــاورزی را 
به حداقل برساند.محمدی با بیان اینکه به همه کشاورزان 
برنجکار استان توصیه می شود فرصت ایجاد شده از طریق 
بارش های اخیر را از دست ندهند، گفت: کشاورزان نسبت 
به انجام شــخم زمســتانه اقدام کنند و با استفاده از آب 
تجمیع یافته در مزارع و زهکش ها، قسمتی از فرآیندهای 
آماده ســازی زمین شالیزارهای استان را به انجام برسانند.

وی اضافه کرد: برنامه ریزی های بخش کشــاورزی استان 
برای محصول برنج، براساس لحاظ تقویم زراعی برنج بوده 
و بر این اساس کلیه اقدامات سازمانی انجام خواهد گرفت.

رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی گیلان طول شبکه های 
فرعی آبیاری و زهکشی شالیزارهای استان را ۵۰۶ کیلومتر 
دانســت که 4۳ هزار و ۷۶۷ هکتار را پوشــش می دهد و 

گفت: استان گیلان ۹ هزار هکتار آب بندان دارد.

کرمان

گیلان
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کاهش  طبیعت،  به  اندازی  دســت 
بارندگی ها، افزایش برداشــت از منابع 
زنگ  بی رویه،  وسازهای  ساخت  و  آبی 
خطر رانش و فرونشســت زمین را در 

مازندران به صدا درآورده است.
برداشــت بی رویه آب از ســفره های آب 
زیرزمینــی و فرونشســت در مازنــدران به 
دغدغه عمومی تبدیل شده و به تکرار شاهد 
ساخت و ســازهای بی رویه و برداشت های 
غیر مجاز از بســتر رودخانه ها هستیم که از 
دلایل اصلی فرونشســت ها و متعاقباً تنش 
گســل و زلزله هــای اخیر در این اســتان 
اســت.این در حالی که طی سال های اخیر 
شــاهد تغییرات اقلیمی، برداشــت بی رویه 
از ســفره های زیرزمینی و ساخت وسازهای 
غیرمجاز، پدیده فرونشت ها و بحران کم آبی 
را در مازندران تشــدید کرده است.استخراج 
بیــش از حد آب های زیرزمینی یکی از علل 
اصلی فرونشست زمین است. فشاری که در 
برداشت از منابع آب زیر زمینی وارد می کنیم 
و از ســوی دیگر قابلیت نشســت زمین در 
آبخوان هــا و ســفره های آب زیــر زمینی، 
برهم کنشــی را ایجــاد می کنند که موجب 
می شود نرخ نشســت زمین، جابه جا و سال 
به سال متغیر شود.فرونشست زمین بر این 
اســاس، عمدتاً در زمین های کشاورزی واقع 
در حاشیه شهرها و روستاها رخ داده است که 
از رسوبات یا خاک ریزدانه تشکیل شده اند.

به تاکید کارشناسان، تغییر اقلیم باعث وقوع 
خشکسالی شده و با برنامه نادرست و ناکارآمد 
به شکل یک کاتالیزور عمل کردیم به طوری 
که به عنوان مثال شاهد کمبود و قطعی آب 
در برخی روزها حتی در روستاهای مازندران 
هســتیم.همچنین مصارف آبی و هدر رفت 
آب در کشــاورزی اســتان مازندران بسیار 
بالا و بازدهی ســامانه های آبیاری و زهکشی 
پایین است. شبکه های لوله کشی آب شرب 
در نقاطی فرســوده بوده، شــاهد نشت آب 
شرب از این شــبکه ها و ورود انواع آلودگی 
به آن ها هستیم. علاوه بر فرونشست، رانش 
و زمین لغــزش نیز چالش بــزرگ فراروی 
مازندران اســت و مناطق مختلفی از استان 
دچار رانش شــدند.رانش زمین در شــیخ 
موسی بابل حدود دو هفته ای است که اهالی 
۷۵ روســتاهای منطقه را درگیر کرده و در 
مناطق مختلف غرب مازنــدران نیز چنین 
پدیده ای گزارش شــده است.علی محمدی 

استاد دانشگاه در مازندران برداشت بی رویه 
از منابع آب های زیرزمینی را از جمله دلایل 
فرونشســت و رانش زمین بیان کرد و گفت: 
دســت اندازی هایی که به طبیعت اســتان 
صورت گرفته اســت، خطر رانش و ریزش و 
یا فرونشست را در آینده بیشتر خواهد کرد.

وی در گفتگو با خبرنــگار مهر با عنوان 
اینکــه ذخیــره آب های زیرزمینی اســتان 
روبه کاهش اســت، افزود: برداشت بی رویه 
از آب های زیرزمینی، ســطح تــراز آب ها و 
سفره ها را به ویژه در شرق استان کاهش داده 
است و این مسئله خطر فرونشست را تشدید 
می کند.وی با عنوان ســطح سفره های آزاد 
آب های زیرزمینی کاهش چشمگیری یافته 
است، گفت: به اندازه معادل سدهای بزرگ 
رجایی ســطح آب های زیرزمینی در استان 
کاهش داشته است.این استاد دانشگاه وجود 
چاه هــای غیرمجاز و تغییر و تبدیل کاربری 
اراضی را از دیگر عوامل محرک فرونشست و 
رانش زمین مطرح کرد.به تاکید کارشناسان، 
در مناطقی از مازنــدران مانند حوضه هراز 
افتادگی هایــی در دره ها و به تبع آن لغزش 
دامنه ها و نشست منازلی که خود غیراصولی 
و بی رویه روی دامنه ها ساخته شده اند، علت 
آن همین فرســایش قهقرایی بوده که بستر 
رودخانه را دچار کنش شــدید کرده است. 

طی روزهای اخیر رانش در منطقه و از تنگه 
چمستان نیز سبب بروز مشکلاتی برای اهالی 
منطقه شده است. بیژن پولادی فرماندار نور 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به وقوع 
رانش زمین در منطقه و از تنگه چمســتان، 
خواســتار بررســی های کارشناســی برای 
جلوگیری از رانش هــای احتمالی در آینده 
تکمیل کنند.وی همچنیــن، از رئیس امور 
آب شهرستان خواست تا اقدامات لازم برای 
کنترل سیلاب ها و روان آب ها را انجام دهند.
فرماندار شهرســتان نور گفت: با مدیرعامل 
بــرق منطقه ای نیز هماهنگی هــای لازم را 
انجام داد تا مشــکلات مربوط به آسیب های 
واردشده به شبکه های انتقال برق به سرعت 

برطرف رفع کند.
همه شــواهد و قرائن بیانگر آن است که 
مازندران با شتاب به سمت فرونشست پیش 
مــی رود و این پدیده طی ســال های آینده 
گریبان این اســتان را خواهد گرفت. حیدر 
داودیان مدیرعامل آب منطقه ای مازندران در 
این زمینه می گوید: هرچند هنوز در استان 
ما پدیــده غیرقابل جبران فرونشســت رخ 
نداده است، اما افزایش برداشت از سفره های 
زیرزمینی به ویژه در شرق استان، مازندران را 

به خطر فرونشست نزدیک کرده است.
وی افــزود: هرچقدر از ســفره های آب 

زیرزمینی برداشــت می کنیم به مرور زمان 
لایه های خاک با خالی شــدن از آب موجود 
میان آن ها نشســت می کننــد و وقتی این 
لایه ها نشست کند دچار فرونشست می شویم 
که قابل جبران نیست.مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مازندران خاطرنشان کرد: هنوز در 
مازندران شــاهد فرونشست نیستیم. اما اگر 
با روش های نامتعارف برداشــت از آب های 
زیرزمینی ادامه داشته باشد، ما هم در آینده 
با این موضوع دســت و پنجه نرم می کنیم. 
بنابرایــن می طلبد که نظارت بیشــتری در 
این زمینه داشــته باشــیم و بــرای صدور 
غیرمجاز جدیت  برداشــت کنندگان  احکام 
بیشتری به خرج داده شود که خوشبختانه 
نیروی انتظامی همواره همراهی مناسبی در 
این زمینه داشــت.به گزارش مهر، وضعیت 
بارندگی در ایستگاه های سینوپتیک مازندران 
طی دهه اخیر تغییر قابل ملاحظه ای نسبت 
به دهه گذشــته نداشته اســت حال آنکه 
چالش هــای آبی اســتان در ایــن دهه، به 
شدت افزایش یافته است، همچنین برداشت 
بی رویه آب از ذخایر زیرزمینی و نداشــتن 
توجه بــه مدیریت مصــرف، عواقب جدی 
و بحران هــای زیادی از جمله فرونشســت 
 زمین و درگیری های اجتماعی در مازندران 

را رقم می زند.

وعده های  پاســخگوی  کسی  چه 
محقق نشــده دولت ها در خوزستان 
می باشــد؟ آنان که می آیند و می روند 
و تصویب می کننــد را چه نهادی باید 

ملزم به پاسخگویی کند؟
طرح ساخت قطار شهری اهواز که پس 
از ۸ سال مطالعه، در سال ۱۳۸۰ به تصویب 
رســید، قرارداد ســاخت آن از سال ۱۳۸۵ 
بین شرکت  کیسون به عنوان اجرا کننده و 
شرکت نورینکو چین به عنوان تامین کننده 
تجهیزات با شهرداری اهواز منعقد شد.قرار 
بر این بود که تا سال ۱۳۹۲، چهار خط این 
مترو به بهره برداری برسد. پروژه ای که چهار 
خط مترو خواهد داشت که طول تقریبی آن 
۹۰ کیلومتر و دارای ۸۷ ایســتگاه در نظر 

گرفته شده بود.

در تمام ایــن ســال ها، دولت ها آمدند 
و رفتنــد و مصوبه تصویــب کردند، وعده 
دادند و شــوی تبلیغاتی بــه راه انداختند. 
ولــی بدون پرداختن به جزئیات این ماجرا، 
از صحبت های امروز معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری خوزستان، می توان به 
دســت آورد حدود ۱۸ ساله ی متولیان امر، 

پی برد.
ســید مهران علم الهدایی در نشست با 
اعضای هیــات مدیره قطار شــهری اهواز، 
موضوعاتــی از جملــه قرارداد بــا قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( برای تکمیل 
طرح، بررسی بودجه ســال ۱4۰4، تفریغ 
بودجه ســال ۱4۰۲ و همکاری مهندسین 
مشاور در زمینه مسائل فنی و حقوقی طرح 
قطار شــهری را بررســی کرده و در نهایت 

گفته است: »بنا شد که قراردادهای مربوطه 
تا نیمه اســفندماه ســال جاری نهایی و به 
وزارت کشــور ارسال شود. همچنین تلاش 
خواهیــم کرد که عملیات اجرایی این طرح 

مهم پیش از پایان سال آغاز شود.«
معاون امور عمرانی استانداری خوزستان 
همچنین خواستار تســریع در روند نهایی 
شــدن قراردادها و ورود هرچه سریع تر این 
طرح به فاز اجرایی شد.۱۱ سال پیش نیز، 
یعنی در اردیبهشت سال ۱۳۹۲ محمدرضا 
رحیمی معاون رئیس جمهور وقت در پایان 
ســفر دو روزه هیات دولت به خوزستان، با 
تشریح مصوبات جلسه هیات دولت در این 
سفر، در خصوص قطار شهری اهواز، گفته 
بــود: »آخرین مصوبه در این ســفر، تامین 
4۸۰ میلیــون دلار اعتبــار از طریق بانک 
تجارت به  صــورت فایننس برای خط قطار 
شهری اهواز اســت.« او این مصوبات را به 
مردم عزیز خوزســتان مبارکباد هم گفته 

بود.
البته وی به نمایندگــی از دولت وقت، 
وعده ای دیگر هم داد، آن هم ســاخت یک 
فرودگاه جدید و بزرگ در اهواز بود.رحیمی 
در این خصوص بیان کرده بود: »در جلسه 
هیات دولت مقرر شد وزارت نفت نسبت به 
احداث یک فرودگاه جدید و مجهز در سطح 
بین المللی برای اهــواز اقدام کند تا پس از 

آن، فرودگاه فعلی که منابع عظیم نفت در 
زیر آن قرار دارد بــه این وزارتخانه تحویل 
داده شــود تا نسبت به استخراج نفت از آن 

اقدام شود.«
در همیــن خصوص در دهه فجر ســال 
گذشــته، مدیر کل فرودگاه های خوزستان 
در پاســخ به پرسشــی مبنی بر اینکه پس 
از این ســال ها برای تحقق مصوبه ی دولت 
چه اقداماتی صورت گرفته است؟ گفته بود: 
»۲ هزار و ۵۰۰ هکتار زمین برای ســاخت 
و جایگزینی فرودگاه جدید اهواز در خارج 
از محدوده شهرستان تعیین شده است ولی 

تملک این اراضی بسیار سخت است.«
بیش از یک دهه از این وعده ها می گذرد 
و مردم شــاهد هیچ اقدام مثبتی نبوده اند، 
چه در زیر زمین و چه در آسمان. حالا باید 
باز هم به انتظار نشســت تا شاهد تحقق یا 
عــدم تحقق وعده هــا و مصوبات جدید در 

دولت چهاردهم باشیم.
اینجاست که لازم است قانون گذار برای 
تضمین اجرایی شــدن وعده های مسئولین 
به مردم، فصل جدیدی در قانون را باز نماید 
تا هیچ مسئولی منبعد جرأت بیان سخنان 
بدون پشــتوانه عملی را نداشته باشد. این 
قانــون می تواند در دفــاع از صیانت از باور 
مردم و حفظ اعتمــاد عمومی بین مردم و 

دولت ها، تعریف شود.

رئیس ســازمان ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری زاهدان گفت: ۱۱ نفر از 
اتباع غیرمجاز در دوشنبه بازار زاهدان 

شناسایی و تحویل کلانتری شدند.
حمید روشــن دل هرمزی  اظهار کرد: در 
راستای اجرای ماده ۱۸۱ قانون کار، فعالیت 
اتباع خارجی فاقد پروانه کار در روزبازار های 

زاهدان ممنوع بوده و بــا متخلفان برخورد 
قاطع خواهد شد.

وی افــزود: تعداد ۱۵ بنر اطلاعیه در روز 
بازار های زاهدان نصــب و تعداد یک هزار و 
۵۰۰ فقــره اخطاریه به غرفــه داران در روز 
بازارها، بازارچه ها، کیوسک ها و دستفروشان 
سطح شهر ابلاغ شده که از به کارگیری اتباع 

غیرمجاز خودداری کنند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، رئیس سازمان ساماندهی 
مشــاغل شــهری و فرآورده های کشاورزی 
شــهرداری زاهدان با اشاره به اینکه در حال 
حاضر تمامی غرفه ها شــماره گذاری شده و 
اطلاعات بهره برداران روزبازار ها ثبت شــده 
است عنوان کرد: با دستور معاونت دادستان 

زاهدان، تا کنون ۱۱ نفر از اتباع غیرمجاز در 
دوشنبه بازار شناســایی و تحویل کلانتری 
شده اند. وی خاطرنشــان کرد: این اقدامات 
در راستای ساماندهی مشاغل شهری و ایجاد 
نظم و امنیت در بازار های زاهدان انجام شده 
و روند نظارت بر بازارچه ها و روزبازار ها ادامه 

خواهد داشت.

شرق مازندران به فرونشست زمین نزدیک شده است

زنگ خطر رانش و فرونشست زمین در مازندران

پس 11 سال وعده های محقق نشده

از ساخت فرودگاه جدید اهواز چه خبر؟

فعالیت اتباع غیرمجاز در روز بازار های زاهدان ممنوع شد

مدیر عامل شرکت گاز استان ایلام 
از افزایــش ۱۲ درصــدی مصرف گاز 
در اقصی نقاط اســتان در ۲۴ ساعت 
گذشته نسبت به مدت مشابه روز قبل 

خبر داد.
محمود کشاورز اظهار کرد: با ورود جبهه 
هوای ســرد و بــرودت هــوا در اکثر نقاط 
استان، مصرف گاز به ویژه در بخش خانگی، 
تجاری، روند افزایشــی داشته، لذا می طلبد 
مردم شریف استان برای جلوگیری از افت 
و یا قطعی گاز، مصــرف خود را به حداقل 
برسانند.وی از مردم شریف استان خواست 
بــا رعایت الگوی مصرف و دمای رفاه )۲۱- 
۱۸ درجــه( در منــازل، خدمتگزاران خود 
را در شــرکت گاز را در تامیــن پایدار گاز 
طبیعی اســتان و سایر هموطنان در اقصی 

نقاط میهن عزیزمان یاری کنند.
مدیرعامل شــرکت گاز استان به برخی 

راهکارهــای صرفه جویــی در مصرف گاز 
اشاره و تصریح کرد: با پوشیدن لباس گرم، 
نصب پرده های ضخیم، بســتن دریچه های 
کولر، باز نگذاشــتن طولانی آبِ گرم حین 
اســتحمام و غیره می تــوان در مصرف گاز 

صرفه جویی کرد.
کشــاورز با بیان اینکه هــر یک درجه 
کاهش گرمای خانه یعنی ۶ درصد کاهش 
مصرف گاز منزل و کاهش هزینه پرداختی 
را به دنبــال دارد، تأکید کرد: رعایت الگوی 
مصــرف و دمای رفاه در خانــه بین ۱۸ تا 
۲۱ درجــه، تنظیم درجه پکیج، موتورخانه 
و آبگرمکن مخزنی روی ۵۰ درجه بخشــی 
از راهکارهایی هستند که به کاهش مصرف 

گاز کمک می کنند.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 
شرکت گاز اســتان، مدیرعامل شرکت گاز 
اســتان افزود طرح پایــش  ادارات و دوایر 

دولتــی و مراکز تجاری بصورت مســتمر 
ادامــه دارد و در صورت مشــاهده هر گونه 
قصور یا کم کاری در خاموشی سیستم های 

گرمایشــی آنها ضمن قطع گاز این اماکن 
به استانداری و سایر مراجع جهت برخورد 

قانونی معرفی خواهد شد.

افزایش 1۲ درصدی مصرف گاز در مناطق شهری و روستایی ایلام

افزایش سهم حمل ونقل عمومی 
در تبریز به ۴۲ درصد

شهردار تبریز از افزایش ســهم حمل ونقل عمومی در 
جابجایی مســافرین درون شــهری خبر داد و اعلام کرد: 
اثرگذاری این بخش از ۲۸ درصد به 4۲ درصد رسیده است.
یعقوب هوشــیار با اشــاره به توســعه زیرساخت های 
هوشمندســازی در تبریز اظهــار کرد: زیرســاخت های 
هوشمندسازی در شهر مستقر شده و تأثیرات این اقدامات 
در سال آینده نمایان خواهد شد. وی از تدوین طرح جامع 
مطالعاتــی ترافیکی تبریز خبر داد و افــزود: این طرح در 
حال اجراست و بهبود مدیریت ترافیک شهری را به دنبال 
خواهد داشت.هوشــیار با تأکید بر توجه ویژه شهرداری به 
هوشمندسازی زیرساخت ها گفت: در دو سال گذشته بالغ 
بر ۲ هزار میلیارد تومان در این حوزه هزینه شــده است.

به گزارش ایسنا، شهردار تبریز با اشاره به توسعه اینترنت 
پرســرعت بر بســتر فیبر نوری تصریح کرد: دو اســکوپ 
اینترنت خانگی مبتنی بر فیبر نوری اردیبهشــت ســال 
آینده افتتاح خواهد شد که این سرمایه گذاری بیش از هزار 
میلیارد تومانی، در مدت کوتاهی به درآمدزایی می رسد.وی 
افزود: تاکنون بیش از ۳۰۰ کیلومتر فیبر نوری اجرا شده و 
تا سه سال آینده این میزان به ۸۰۰ کیلومتر خواهد رسید.
هوشیار در ادامه با اشاره به سیاست های شهرداری در حوزه 
املاک گفت: شهرداری تبریز به خام فروشی املاک رضایت 
ندارد و رســالت شرکت عمران، مولدسازی املاک و ایجاد 
ارزش افزوده اســت.وی همچنین از اتمام پروژه زائرسرای 
شــهید آل هاشــم خبر داد و گفت: در صورت حل برخی 
مسائل، این پروژه تا عید فطر به بهره برداری خواهد رسید.

هوشیار از پیش بینی احداث ۱۰ باغ میوه و ۱۰ بازارچه در 
بودجه سال آینده خبر داد و در خصوص ساماندهی مشاغل 
ســیار تصریح کرد: با وجود جانمایی ۳۰۰ وانت، تنها ۷۰ 
راننده برای فعالیت قانونی اعلام آمادگی کردند و بسیاری 
از وانت داران تمکین نکردند.وی در ادامه با اشاره به افزایش 
میزان آسفالت ریزی در شهر گفت: در سال ۱4۰۰ تنها ۹۰ 
هزار تن آسفالت توزیع شد، اما این رقم در سال ۱4۰۳ به 

۶۰۰ هزار تن خواهد رسید. 

آذربایجان شرقی


